

## 2SLGBTQI Organizations Across Canada Call on the Federal Government to Support Vulnerable Communities Amid the COVID-19 Public Health Crisis

**To the Honourable Bardish Chagger, Minister of Diversity and Inclusion and Youth:**

Today, we are writing as a group of nearly 100 2SLGBTQI organizations across Canada to express the critical importance of ensuring that vulnerable sexual orientation, gender identity and/or expression, or sex characteristics (SOGIESC) communities are included in actions undertaken by the Government of Canada to address the COVID-19 public health crisis.

Our communities continue to be among the most vulnerable in Canada. During this time of uncertainty amid a global pandemic, supporting 2SLGBTQI communities continues to be more important than ever. Despite many gaps in data, we know that 2SLGBTQI people continue to face significant discrimination in all areas of life. From barriers to accessing healthcare and mental health services to facing higher rates of homelessness, poverty, and social isolation — one thing is evident, our community needs support now more than ever.

- Access to healthcare, both mental and physical, presents many barriers for 2SLGBTQI people. With more than **27% of transgender patients** having been refused care.
- 2SLGBTQI people experience some of the largest gaps in housing access and income equality. Less than **50% of transgender people** in Canada are employed full-time and between **25 - 45% of Canada's homeless youth** population identify as 2SLGBTQI.
- In addition to facing a multitude of other issues, **53% of older and ageing 2SLGBTQI people** feel isolated and 40% have reported that their support networks have become smaller over time.

In addition to these points, 2SLGBTQI people face a magnitude of other issues that put them at risk during a public health crisis. For example, Two Spirit and Indigi-queer communities face a significant lack of access to resources. In Canada, LGBTQI refugees and newcomers are more likely to be living in precarious housing, working in precarious jobs and face distinct obstacles accessing emergency supports and public health information. Those in precarious status or detention are particularly vulnerable. Abroad, refugees displaced by SOGIESC persecution

remain at risk of extreme violence, often in countries that lack the resources to curb the spread of COVID-19.

As 2SLGBTQI organizations who represent and work on behalf of a wide range of members across 2SLGBTQI communities in Canada and around the world, we possess a unique ability to understand and meet the needs of the most vulnerable and marginalized.

We ask the Government of Canada to urgently consider implementing the following recommendations regarding funding for organizations supporting 2SLGBTQI communities during this time of crisis:

1. Establish a dedicated national emergency fund, separate from previously allocated funding, to support operations for not-for-profit and charitable organizations serving 2SLGBTQI communities that are managing the crisis response to COVID-19, to fund measures for healthcare, mental health services, housing support, and employment search assistance.
  - a. Centre marginalized 2SLGBTQI groups in the decision making processes for the allocation of this emergency fund, including but not limited to, Two Spirit and Indigi-queer communities, racialized communities, refugees and newcomers to Canada, people with disabilities, individuals living with HIV/AIDS, sex workers, the trans community, and homeless populations must all be centered in decision making processes for the allocation of this emergency fund.
2. In addition to the emergency fund, ensure efficient allocation of the full \$18 million previously allocated by the Government of Canada for the LGBTQ2 Community Capacity Fund by;
  - a. Expediting the decision making process to ensure that funds are distributed by July, 2020.
  - b. Ensuring that the \$18 million pledged for the Government of Canada's LGBTQ2 Community Capacity Fund remains as its stated purpose as a capacity building fund.
  - c. Ensuring that the LGBTQ2 Community Capacity Fund is not transitioned into emergency funding related to COVID-19.
3. Establish flexibility measures to assist not-for-profit and charitable organizations that receive funding directly from the Government of Canada. This could include allowing funds to be moved between different budget categories, temporarily suspending reporting deadlines, and recognizing that program outcomes may shift. This also could ensure that other federal funding programs currently underway targeting vulnerable 2SLGBTQI people, domestically and internationally, be expedited.
4. Ensure that the needs of vulnerable 2SLGBTQI people are explicitly addressed and integrated into the federal government's various strategies for emergency preparedness planning, for example for projects relating to housing, employment, international assistance, and food security.

5. Ensure that all federal emergency responses to COVID-19, across all sectors, are created with the inclusion of GBA+ analysis.

During this time of crisis, 2SLGBTQI communities need support more than ever before. As not-for-profit and charitable organizations that represent and work with these communities, we have come together in this time of need in an effort to ensure that our most vulnerable members are not left behind. Collectively, we are looking to the federal government for additional efforts to address the health-based, social, and economic impacts of COVID-19 within our community.

While we have been encouraged by your government's swift response to provide economic relief to Canadians, we know that many vulnerable members of our communities, and the organizations that support them, will require support above and beyond the existing measures. Despite the current challenges, our organizations remain steadfast in our commitment to work with the federal government, support our communities, and help our country to recover from the impacts of COVID-19.

---

## Les organismes 2SLGBTQI Canadiens demandent au gouvernement fédéral du soutien pour les communautés vulnérables dans le contexte de la crise de santé publique COVID-19

**À l'honorable Bardish Chagger, Ministre de la diversité de l'inclusion et de la jeunesse,**

Aujourd'hui, nous écrivons en tant que groupe de près de 100 organisations 2SLGBTQI à travers le Canada afin de vous exprimer l'importance cruciale de veiller à ce que les communautés vulnérables d'orientation sexuelle, d'identité et / ou d'expression de genre ou de caractéristiques sexuelles (SOGIESC) soient incluses dans les actions entreprises par le gouvernement du Canada afin de répondre à la crise de santé publique COVID-19.

Nos communautés continuent d'être parmi les plus vulnérables au Canada. Pendant cette période d'incertitude due à une pandémie mondiale, le soutien aux communautés 2SLGBTQI continue d'être plus important que jamais. Malgré de nombreuses lacunes dans les données, nous savons que les personnes 2SLGBTQI continuent de faire face à une discrimination immense dans tous les domaines de leur vie. Ceci compte des obstacles à l'accès aux soins de santé et aux services de santé mentale, en passant par des taux plus élevés d'itinérance, de pauvreté et d'isolement social - une chose est évidente, notre communauté a plus que jamais besoin de soutien.

- L'accès aux soins de santé, mentaux et physiques, présente de nombreux obstacles pour les personnes 2SLGBTQI. **Plus de 27% des patients transgenres se sont vu refuser des soins.**
- Les personnes 2SLGBTQI connaissent certaines des plus grandes lacunes dans l'accès au logement et l'égalité des revenus. Moins de **50% des personnes transgenres** au Canada travaillent à temps plein, et entre **25 et 45% des jeunes sans-abri du Canada** s'identifient comme 2SLGBTQI.
- En plus de faire face à une multitude d'autres problèmes, **53% des personnes âgées et vieillissantes 2SLGBTQI** se sentent isolées, et 40% ont déclaré que leurs réseaux de soutien étaient devenus plus petits avec le temps.

De plus, les personnes 2SLGBTQI sont confrontées à une multitude d'autres problèmes qui les mettent en danger lors d'une crise de santé publique. Les communautés bispirituelles et Indigi-queer font face à un manque important d'accès aux ressources. Au Canada, les réfugiés et les nouveaux arrivants LGBTQI sont plus susceptibles de vivre dans des logements précaires, de travailler dans des emplois précaires et de faire face à des obstacles distincts pour accéder aux soutiens d'urgence et aux informations de santé publique. Les personnes en situation de précarité ou en détention sont particulièrement vulnérables. À l'étranger, les réfugiés déplacés par la persécution de la SOGIESC restent menacés de violence extrême, souvent dans des pays qui n'ont pas les ressources nécessaires pour freiner la propagation du COVID-19.

En tant qu'organismes 2SLGBTQI qui représentent et travaillent pour un large éventail de membres dans les communautés 2SLGBTQI au Canada et partout dans le monde, nous possédons une capacité unique à comprendre et à répondre aux besoins des personnes les plus vulnérables et marginalisées.

Nous demandons au Gouvernement du Canada d'envisager de mettre en œuvre, en urgence, les recommandations suivantes concernant le financement des organismes soutenant les communautés 2SLGBTQI en cette période de crise:

1. Mettre en place un fonds national d'urgence, distinct du financement précédemment alloué, dédié à soutenir les opérations des organismes à but non lucratif et caritatifs desservant les communautés 2SLGBTQI qui gèrent la réponse de la crise COVID-19, afin de financer des mesures pour les soins de santé, les services de santé mentale, le logement, le soutien et l'aide à la recherche d'emploi.
  - a. Centrer les voix des personnes et des groupes marginalisés 2SLGBTQI dans les processus de prise de décision pour l'allocation et la distribution de ce fonds d'urgence, y compris, mais sans s'y limiter, les communautés bispirituelles et autochtones, les communautés racialisées, les réfugiés et les nouveaux arrivants

- au Canada, les personnes handicapées, les personnes vivant avec le VIH / sida, les professionnel.le.s du sexe, la communauté trans et les sans-abri.
2. En plus du fonds d'urgence, assurer une affectation efficace et rapide de la totalité des 18 millions de dollars précédemment alloués par le gouvernement du Canada au Fonds de développement des capacités communautaires LGBTQ2 en;
    - a. Accélération le processus de prise de décision afin de s'assurer que les fonds sont distribués d'ici juillet 2020.
    - b. Veillant à ce que les 18 millions de dollars annoncés pour le Fonds de développement des capacités communautaires LGBTQ2 du gouvernement du Canada demeurent l'objectif déclaré de renforcement des capacités.
    - c. Veiller à ce que le Fonds de développement des capacités communautaires LGBTQ2 ne soit pas transformé en financement d'urgence lié à COVID-19.
  3. Établir des mesures de flexibilité afin d'aider les organismes sans but lucratif et de bienfaisance qui reçoivent des fonds directement du gouvernement du Canada. Cela pourrait comprendre l'autorisation de transférer des fonds entre différentes catégories budgétaires, la suspension temporaire des délais de rapports ainsi que la reconnaissance du fait que les résultats du programme peuvent changer. Cela pourrait également garantir que d'autres programmes de financement fédéraux en cours visant les personnes vulnérables 2SLGBTQI, au pays et à l'étranger, soient accélérés.
  4. Veiller à ce que les besoins des personnes vulnérables 2SLGBTQI soient explicitement pris en compte et intégrés dans les différentes stratégies du gouvernement fédéral pour la planification de la préparation aux situations d'urgence, par exemple pour les projets liés au logement, à l'emploi, à l'aide internationale et à la sécurité alimentaire.
  5. Veiller à ce que toutes les réponses fédérales d'urgence à COVID-19, dans tous les secteurs, soient créées avec l'inclusion de l'analyse ACS +.

En cette période de crise, les communautés 2SLGBTQI ont plus que jamais besoin de soutien. En tant qu'organismes sans but lucratif et caritatifs qui représentent et travaillent avec ces communautés, nous nous sommes réunis en cette période de besoin afin de veiller à ce que nos membres les plus vulnérables ne soient pas oubliés. Collectivement, nous comptons sur le gouvernement fédéral pour des efforts supplémentaires afin de réduire les impacts sanitaires, sociaux et économiques de COVID-19 dans notre communauté.

Bien que nous ayons été encouragés par la réponse rapide de votre gouvernement pour apporter un soulagement économique aux Canadiens, nous savons que de nombreux membres vulnérables de nos communautés, ainsi que les organismes qui les soutiennent, auront besoin d'un soutien au-delà des mesures existantes. Malgré les défis actuels, nos organismes restent fermes dans notre engagement à travailler avec le gouvernement fédéral, à soutenir nos collectivités et à aider notre pays à se remettre des impacts de COVID-19.

**Organizing Signatories:**

Canadian LGBT Chamber of Commerce  
Canadian Rainbow Coalition for Refuge  
Community Based Research Centre  
Conseil québécois LGBT  
Dignity Network Canada  
Egale Canada  
The Enchanté Network / Le Réseau Enchanté  
Fierté Canada Pride  
Pride at Work Canada / Fierté au travail Canada  
Rainbow Railroad  
Two Spirits in Motion Society

**Additional Signatories**

AIDS ACTION NOW!  
AIDS Coalition of Nova Scotia  
AIDS Committee of Toronto (ACT)  
AIDS New Brunswick  
Alliance for South Asian AIDS Prevention  
Amnesty International Canada  
Asian Community AIDS Services (ACAS)  
Black Coalition for AIDS Prevention  
Buddies in Bad Times Theatre  
Canadian Centre for Gender and Sexual Diversity  
Capital Rainbow Refuge - Refuge arc-en-ciel de la capitale  
CATIE  
CAYR Community Connections  
CBA SOGIC  
Centre communautaire LGBTQ+ de Montréal  
Centre de solidarité lesbienne (Montréal)  
Coalition d'aide à la diversité sexuelle de l'Abitibi-Témiscamingue  
EMHC  
End of the Rainbow Foundation  
Equitas  
Equality Fund  
E2S - Edmonton 2 Spirit Society  
Fondation Émergence  
FrancoQueer  
Gender Creative Kids Canada  
Generous Space Ministries  
GRIS Chaudière-Appalaches  
GRIS-Québec

HIV & AIDS Legal Clinic Ontario  
ILGA North America  
Inside Out LGBT Film Festival  
International Railroad for Queer Refugees  
Ismaili Queers  
iSMSS  
Kelowna Pride Society  
Kincardine Pride Inc.  
Kind Space  
Kootenay Pride  
LetsStopAIDS  
MacEwan Centre for Sexual and Gender Diversity  
McLaren Housing Society of B.C.  
Metropolitan Community Church of Toronto  
Moose Jaw Pride  
Morgane Oger Foundation  
Muswacy Amis & Two Spirits (Moose Mountain, AB)  
No Conversion Canada  
Nogojiwanong Friendship Centre  
Ottawa Senior Pride Network  
OUTSaskatoon  
Oxfam Canada  
Oxfam-Québec  
PFLAG Canada  
Pride Centre of Edmonton  
Pride PEI  
Pride Toronto  
Prince Albert Pride, Inc  
ProudPolitics Canada  
QMUNITY  
Rainbow Coalition for Refuge & Rainbow Refugee (Society-Vancouver)  
Rainbow Faith and Freedom  
Rainbow Refugee - Vancouver  
Réseau des lesbiennes du Québec  
RÉZO  
Sex Workers' Action Program (SWAP) of Hamilton  
Sher Vancouver LGBTQ Friends Society  
Skipping Stone Foundation  
SPECTRUM Waterloo Region  
Start Proud  
Stephen Lewis Foundation  
Syndicat du personnel enseignant sur Cégep de Sherbrooke (SPECS-CSN)  
The 519

The Gay and Lesbian Business Association of BC  
The GLBA Foundation  
Toronto People With AIDS Foundation  
Toronto Trans Coalition Project  
Trans Outaouais  
Two-Spirited People of Manitoba Inc.  
UR Pride Centre for Sexuality & Gender Diversity Inc.  
Yarmouth Pride Collective